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Dan čebelarskega turizma 
2019

V petek, 6. decembra 2019, je v pro-
storih ČZS potekal 14. posvet ob dnevu 
čebelarskega turizma, ki je odlična pri-
ložnost za spoznavanje dobrih praks 
čebelarskega turizma in možnosti, ki 
nam jih ponuja tovrstna dejavnost.

V uvodnem nagovoru je Boštjan 
Noč, predsednik ČZS, poudaril, »da 
smo slovenski čebelarji pionirji na po-
dročju apiturizma v svetu. Smo prvi in 
edini na svetu, ki imamo certificirane 
čebelarske turizme, imamo čebelarski 
muzej in veliko čebelarskih učnih poti. 
V okviru ČZS deluje sekcija za apituri-
zem, za katero želimo, da preide v bolj 
profesionalno obliko delovanja. Pred 
nami pa je še kar nekaj izzivov in pro-
jektov, kot npr.: Čebelarski muzej Ra-
dovljica bo prenovil svojo čebelarsko 
zbirko, pripravlja se Muzej kranjske 
čebele v Višnji Gori, v Mariboru pri-
pravljajo projekt modernega apitera-
pevtskega centra, v Ljubljani bodo po-
stavili kopijo Plečnikovega čebelnjaka 
… Sledimo tudi enemu od ciljev oz. 
pobudi, da se slovensko čebelarstvo v 
letu 2021 vpiše na seznam Unesca.«

Posebna gosta posveta sta bila Da-
mjan Stanonik, državni sekretar na 
Ministrstvu RS za kmetijstvo, goz-
darstvo in prehrano, in Helena Cvikl,  
v. d. generalne direktorice Direktora-
ta za turizem. G. Stanonik je poudaril, 
da bi bilo smiselno povezati čebelarski 
turizem s kmečkim in ekološkim tu-

rizmom. Ga. Cvi-
kl pa je poudarila 
pomen apiturizma 
kot inovativne po-
slovne priložnosti, 
saj trendi v turiz-
mu v zadnjih letih 
kažejo, da bo nara-
ščalo povpraševa-
nje po doživetjih 
v neokrnjeni na-
ravi, kamor sodi 
tudi apiturizem.

Med inovativ-
ne primere če-
belarskega turizma sodi tudi projekt 
»Honey Paradise«, ki je bil s strani 
Ministrstva RS za gospodarski razvoj 
in tehnologijo prepoznan kot inova-
tiven integralni turistični proizvod. 
Gre za luksuzne hiške – čebelnjake –, 
namenjene oddihu. Spanje in sladke 
sanje v čebelnjaku je predstavila Mar-
tina Cizel iz Term Paradiso. Ponudba 
obsega tri glamping hišice, vsaka je za 
štiri osebe. Pred hišicami so zasajene 
medovite rastline. Ponujajo tudi pake-
te s čebeljimi pridelki in izdelki, kot so 
zajtrk s košarico z medenimi dobrota-
mi, masaže z medom, obisk lokalnega 
čebelarja …

Maja Lampret je predstavila razvoj-
ne načrte Občine Ivančna Gorica v po-
vezavi s kranjsko čebelo. Hiša kranjske 
čebele zajema prenovo stare šole, v ka-
teri bo muzej kranjske sivke, zasnovan 
na sodoben, interaktiven način. Po-
memben del te hiše so doživetja, obse-
gala pa bo muzej, hostle, TIC in gostin-

sko ponudbo. Cilj 
celotnega projekta 
je spoznavanje in 
komuniciranje te-
matik, povezanih s 
kranjsko čebelo.

Čebelarstvo Kokl 
se ponaša z dolgole-
tno družinsko tra-
dicijo, imajo pa tudi 
že večletne izku-
šnje s čebelarskim 
turizmom. Tomaž 
Kokl, ki je sodelo-
val na predstavitvi, 

je povedal, da čebelarijo v stacionarnem 
čebelnjaku v Potočah pri Preddvoru, če-
bele pa tudi prevažajo. Ukvarjajo se s pri-
delavo vseh vrst medu, cvetnega prahu, 
medenega likerja, propolisa in izdelkov 
iz čebeljega voska. Pred 15 leti so se za-
čeli ukvarjati s čebelarskim turizmom. 
Za obiskovalce si vzamejo čas in se pri-
lagodijo vsaki skupini posebej. Organi-
zirajo dneve odprtih vrat. Obiski trajajo 
od 45 minut do dve uri, po potrebi tudi 
več. Predstavitev začnejo s pokušino, 
nadaljujejo s predstavitvijo družinske 
tradicije in kranjske čebele. Predstavijo 
čebelarjenje skozi zgodovino in pridela-
vo čebeljih pridelkov, sledi ogled učnega 
čebelnjaka in medovitega vrta, izvajajo 
delavnice za otroke in na koncu ogled 
čebelarske sobe z možnostjo nakupa če-
beljih pridelkov.

Čebelarski turizem zagotovo ima 
priložnost, pri tem pa ne smemo po-
zabiti na pomen trženja! Pri trženju 
je pomembno, da imamo zgodbo, in v 
veliki večini primerov si zgodbo mora-
jo izmisliti, medtem ko slovensko če-
belarstvo zgodbo ima! Priložnosti na 
področju trženja je predstavil Mladen 
Ljubišić, ki ima bogate izkušnje s po-
dročja trženja turizma, saj je bil do ne-
davnega vodja informacijske pisarne 
STO v Londonu. »Turisti danes vse bolj 
iščejo doživljajski turizem in se želijo 
tudi aktivno vključiti, kot npr. postati 
čebelarji za en dan. Slovenija ne bo ni-
koli destinacija za masovni turizem, 
ker nimamo kapacitet niti logističnih 
povezav, imamo pa svojo zgodbo, na-
ravne danosti, ki lahko prinašajo zelo Prejemniki priznanj za čebelam najprijaznejše občine s sv. Miklavžem
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Prikaz aranžiranja čebeljih pridelkov
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velike komercialne učinke. Zgodba je 
osnova vsakega marketinškega pri-
stopa, tudi v čebelarstvu razvajajmo 
turiste z zgodbami, ki jih v čebelar-
stvu ne manjka,« je še poudaril.

ČZS že deveto leto zapored organi-
zira natečaj za izbor čebelam najpri-
jaznejše občine s ciljem, da nagradi 
občine za dobro sodelovanje s čebelarji 
na njihovem območju in spodbudi dru-
ge občine k dejavnejšemu sodelovanju 
s čebelarji. Na posvetu smo podelili 
priznanja trem občinam, ki so bile no-
minirane kot čebelam najprijaznejše v 
letu 2019 na predloge čebelarskih dru-
štev. Priznanje za 3. mesto v letu 2019 
je prejela Občina Beltinci, za 2. mesto 

Občina Žirovnica in za 1. mesto Mestna 
občina Ljubljana. Partnerica v projektu 
za izbor čebelam najprijaznejše občine 
v letu 2019 je Semenarna Ljubljana, ki 
je trem najboljšim občinam podarila 
različne semenske vrečice medovitih 
semen. Vsem trem občinam in čebe-
larskim društvom, ki so občine predla-
gala, iskreno čestitamo.

Izhodišča za strategijo čebelar-
skega turizma je predstavila Vere-
na Štekar-Vidic. Delovna skupina je 
oblikovala pet ciljev: razširjena apitu-
ristična ponudba v sodelovanju z lo-
kalnimi skupnostmi, povečati število 
ponudnikov čebelarskega turizma, 
oblikovanje profesionalnih turističnih 

programov in paketov, izobraževanje 
profesionalnih čebelarskih turističnih 
vodičev in ozaveščanje strokovnih iz-
obraževalnih institucij o apiturizmu.

Posvet smo zaključili s predstavitvijo 
izobraževanja za čebelarsko-turistične-
ga inštruktorja, ki ga je predstavila Do-
minika Koritnik Trepel iz Združenja 
profesionalnih turističnih vodnikov. 

Prireditev smo popestrili s kultur-
nim programom in prikazom aran-
žiranja čebeljih pridelkov. Obiskal pa 
nas je tudi sv. Miklavž s spremstvom 
in podelil blagoslov čebelam, čebelar-
jem, dobri letini …

Nataša Klemenčič Štrukelj,  
svetovalka JSSČ

IV. Festival čebelarske 
pesmi Lukovica 2019

V petek, 6. decembra 2019, je v kul-
turnem domu Janka Kersnika v Luko-
vici potekal že 4. Festival čebelarske 
pesmi Lukovica 2019, ki ga organizira 
ČZS v sodelovanju z Občino Lukovica. 
Na festivalu je nastopilo deset pevskih 
skupin: Dramsko pevska skupina Zar-
ja iz Ajdovščine, Moški pevski zbor 
Janko Kersnik iz Lukovice, Trio Od-
sev, Mešana pevska skupina dr. Fran-
ce Prešeren Žirovnica Breznica, Boris 
Jezeršek in ansambel Bolj počas, Mo-
ška pevska skupina Sosedje Žirovnica 
Breznica, Mešani pevski zbor Lipnica, 
Komorni moški zbor Čebelarske zve-
ze Slovenije, Ljudske pevke predice z 

godcem Jožetom in Skrinca Lukovica. 
Vse pevske skupine so se predstavi-
le z dvema pesmima iz zanimivega 
repertoarja izbranih melodij. Nad 
strokovnostjo zapetih pesmi je bedel  
prof. Tomaž Habe, ki je po končanem 
pevskem festivalu vsakemu izmed vo-
dij zborov podal tudi strokovno mne-
nje in komentar na izvedene pesmi. 
Podeljena je bila tudi nagrada za naj-
boljšega izvajalca, ki je ta večer pripa-
dla Moškemu komornemu zboru ČZS. 
Prejeli so snemanje pesmi v studiu in 
plasiranje te pesmi v javnost. To bo 
izvedeno v prvi polovici naslednjega 
leta. Prof. Tomaža Habeta je ocenil, 
da sta bila dva zbora dovolj strokovna 
za snemanje pesmi, zato je g. Boštjan 
Noč, predsednik ČZS, predlagal, da se 

razglasi še drugi najboljši pevski zbor. 
Torej je snemanje pesmi pripadlo tudi 
Moškemu pevskemu zboru Janko Ker-
snik iz Lukovice. Večer se je nadaljeval 
v sproščenem vzdušju ob petju raz-
ličnih pesmi. Kulturno dvorano smo 
zapustili, vendar pesem še zdaleč ni 
potihnila in se je nadaljevala pozno v 
noč, seveda v želji, da se ponovno sni-
demo že na V. Festivalu čebelarske pe-
smi Lukovica 2020.

Barbara Dimc, tajnica ČZS

Predlogi za odličja oz. 
plakete Antona Janše v letu 
2020

Predlogi za dobitnike odličij Anto-
na Janše I. stopnje

Čebelarska društva in območne če-
belarske organizacije prosimo, da naj-
pozneje do 20. januarja 2020 na naslov 
Čebelarske zveze Slovenije pošljejo pi-
sne predloge za dobitnike odličij An-
tona Janše I. stopnje ter plaket Antona 
Janše. Pri oblikovanju predlogov upo-

števajte merila veljavnega Pravilnika o 
odlikovanjih, priznanjih in nagradah, 
ki je objavljen na spletni strani ČZS. 
Na tej spletni strani boste našli tudi 
obrazec za pripravo predloga.

Praznovanje obletnic delovanja če-
belarskih društev

Vse čebelarske organizacije, ki 
bodo v letu 2020 praznovale 50-, 70- 
ali 90-letnico svojega delovanja in 
bodo tako tudi prejemnice odličja An-
tona Janše, prosimo, da to do 20. ja-
nuarja 2020 pisno sporočijo na naslov 

Čebelarske zveze Slovenije. Čebelar-
ske organizacije, ki bodo v letu 2020 
praznovale 100- ali večletnico svojega 
delovanja in bodo tako prejemnice 
plakete Antona Janše, prosimo, da to 
prav tako do 20. januarja 2020 pisno 
sporočijo na naslov Čebelarske zveze 
Slovenije.

Dodatne informacije prejmete pri 
tajnici ČZS, barbara.dimc@czs.si, 
041/370 409.

Komisija UO ČZS  
za odlikovanja in nagrade
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